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گروه سیاسی - سید مجید حسینی: 
سخنان جدید ســیدابراهیم رئیسی در مراسم 
اختتامیه جشنواره ملی رسانه های یاران نشان 
می دهد همچنان تحریم، ذهن و فکر مسئولان 
را به خود مشــغول کرده است اما واقعیت آن 
اســت که آنها نمی خواهند بپذیرند یا نشــان 
دهند پذیرفته اند که بســیاری از مشــکلات 
اقتصادی کشــور به تحریم گره خورده است و 
ایــن بر خلاف گفته رئیســی در زمان آغاز به 
کار دولت و ماه های پس از آن اســت. رئیسی 
دیروز )ســه شنبه( با اشــاره به دستاوردها و 
پیشــرفت های چشمگیر کشــور طی ۲ سال 
گذشته به ویژه در رشــد تولید، تجارت، تولید 
نفت، صــادرات غیرنفتی، علم و فناوری و ابزار 
تولیــد، گفت: امروز با وجــود همه تهدیدها و 
تحریم ها در بخش های مختلف شــاهد رشــد 
هســتیم و اقدامات صورت گرفتــه به ویژه از 
سوی شرکت های دانش بنیان و علم پایه موجب 
افتخار است و باید به آن بالید. رئیس جمهور در 
ادامــه به موضوع برجام و مذاکرات رفع تحریم 
نیز اشاره کرد و با بیان اینکه ما هیچگاه نقض 
توافق نکرده و میز گفت وگو را ترک نکرده ایم، 
تأکید کرد: امروز ما در مذاکرات رفع تحریم با 
وجود داشتن دست برتر و سخن متقن به طرف 
مقابل اعتماد نخواهیم کرد، چون پیمان شکنی 
آنها را به دفعات مشاهده کرده ایم، لذا در عین 
پیشــبرد مذاکرات با نگاه عزتمندانه، با نگاه به 
ظرفیت هــای داخلی در مســیر خنثی کردن 
تحریم ها و خودکفایی در کشــاورزی، صنعت 
و دیگر بخش ها تلاش میکنیم. در بســیاری از 
حوزه ها در منطقه و جهان دست برتر را داریم 
و امروز جهان ایران را کشوری پیشرفته و فناور 

میشناسد.
هرچنــد ذکر این نکته که ما هیچوقت میز 
مذاکرات را ترک نکرده ایم نمی تواند نقل قول 
دقیقی باشد چراکه اگرچه مذاکرات به صورت 

جســته و گریخته ادامه داشــت امــا همانند 
مذاکراتی کــه در زمان دولت محمود احمدی 
نژاد صــورت می گرفت، عمــلا عزمی برای به 
نتیجــه رســیدن مذاکرات وجود نداشــت. از 
سوی دیگر، چه رئیسی و چه سایر دولتمردان 
او، هیچگاه در ســخنان خود، از عبارت برجام 
استفاده نکرده اند و به جای آنکه در پی احیای 
برجام باشند، صرفا به رفع تحریم می اندیشند 
و این موضوع در ســخنان دیروز رئیســی هم 
آشــکار بود. این درحالیست که برجام فراتر از 
رفع تحریم و به معنای حذف گام به گام کلیه 
محدودیتها علیــه ایران بود که اگرچه با نقض 
توافق از ســوی ترامپ، دچار چالش شــد اما 
دولت رئیسی نیز عزم جدی برای احیای برجام 
نداشــت. با این حال سخنان دولتمردان نشان 
می دهد که آنها بر خلاف دو سال پیش که تازه 
دولت تشکیل شده بود، به اهمیت رفع تحریم 
واقف شــده اند. یک روز پیش از آنکه رئیسی 
دربــاره عزم دولت برای تداوم گفتگو برای رفع 
تحریم ســخن بگوید، محمد مخبر معاون اول 
رئیس جمهــور هم به تاثیر تحریم های آمریکا 
در آزاد نشــدن منابع مالی ایران اذعان کرده 
و گفته بود: »در برخی کشــور ها توافق انجام 
شده تا ارز وارد کشــور شود و ۲۴ ساعت بعد 
از توافق نماینــده آمریکا توافقات را به هم زد. 
در سه کشور که توافق به خوبی انجام شده بود، 
بعد ۲۴ ساعت توافقات لغو شد.« او همچنین 
گفت: »امروز دولت در مسائل اقتصادی هرچه 

در توان داشته انجام داده است.«
این سخن مخبر نشان می دهد وقتی دولت 
در رفع مشــکلات اقتصادی چنــدان توانمند 
نبوده، پس می تــوان تاثیرات تحریم را هم در 
نظر گرفت. حســن روحانی، در اواخر دولتش 
گفته بود اگر دســت دولت را باز می گذاشتند 
در اسفند 1399 شاهد احیای برجام بودیم. اما 
پس از آنکه دولت روحانی رفت، دولت رئیسی 

نتوانست مذاکرات را تداوم ببخشد چراکه این 
دولت اعتقاد داشت نباید اقتصاد را به برجام گره 
زد.  رئیسی بارها و بارها و با تعابیری نزدیک به 
هم گفت که اقتصاد و زندگی مردم را به برجام 
و مذاکرات گره نزدیم. مهر و اسفند 1۴00،  و 
فروردین و مرداد 1۴01، تنها چند مقطع زمانی 
بود که رئیسی گفت زندگی مردم و  اقتصاد را 
به برجــام و مذاکرات گره نمی زند و به جز آن 
هم بارها این ســخن را تکرار کرد. اما واقعیت 
اساســی که مورد توجــه او و دولتمردان قرار 
نگرفت و بسیاری از صاحبنظران و کارشناسان 
بارهــا به آن اذعان کردنــد این بود که اقتصاد 
کشــور خواه ناخواه به تحریم گره خورده است 
و نمی توان بــدون لغو تحریم و صرفا با اتکا به 

منابع داخلی، مشکلات اقتصادی را رفع کرد.

جذب ســرمایه گذاری خارجی نخســتین 
گام برای افزایش رونق اقتصادی، افزایش رشد 
اقتصادی، ایجاد اشــتغال و کنترل تورم است 
اما بدون رفع تحریم نمی توانیم شــاهد جذب 
ســرمایه گذاری خارجی باشــیم. حتی نقل و 
انتقالات مالــی هم بدون رفع تحریم با چالش 
مواجه است و عضویت در پیمان شانگهای هم 
عملا تغییری در وضعیت ایجاد نمی کند چراکه 
از یک سو روسیه، خود، تحریم است و علیرغم 
انعقاد تفاهمنامه هایی با ایران در حوزه اقتصاد، 
عملا حرکت جدی و چندان مهمی در مشارکت 
و سرمایه گذاری در ایران انجام نداده و از سوی 
دیگر چین هم عزم جدی برای سرمایه گذاری 
با ایران ندارد؛ کمااینکه همین چند روز پیش 
خبر خروج شــرکت ساینوپک چین از یکی از 

پروژه های نفتی ایران منتشر شد.
از سوی دیگر کمبودهای متعددی همچون 
فرســودگی و همچنین کمبود ناوگان هوایی 
کشــور که باید سه برابر شــود تا نیاز کشور را 
رفع کند و بدون لغو تحریم، این مشــکل قابل 
حل نیست؛ استفاده از فناوری و سرمایه گذاری 
خارجی برای توســعه میادین مشترک نفت و 
گاز، راه و مسکن، صنعت و معدن و ... و موارد 
دیگری از این دســت، نشان می دهد چاره ای 
جز قدم برداشتن برای لغو تحریم وجود ندارد. 
کشور ایران با این همه پتانسیل های اقتصادی 
و اجتماعــی و فرهنگی، تا زمانــی که گرفتار 
تحریم باشد، نمی تواند پتانسیل های خود را به 
فعلیت در آورد و این مشــکل بزرگی است که 

دولتمردان باید به آن توجه کنند.

یک روز پس از مخبر، رئیسی هم از تحریم سخن گفت

گره خوردن اقتصاد به تحریم، واقعیتی غیرقابل انکار

محمود احمدی بیغش نماینده مردم شازند 
در جلسه روز سه شنبه مجلس در جریان سوال 
خود از رحیمی وزیر دادگســتری درباره اینکه 
علت دخالت در روند رســیدگی به پرونده های 
قضایی که مغایرت با اصل 1۶0 قانون اساســی 
دارد، چیست؟ گفت: اساســا بحث من با آقای 
رحیمی به عنوان وزیر دادگستری این است که 
چه افرادی پشت صحنه، ایشان را وادار کردند از 
جریانی دفاع علنی کنــد که دارای ابعاد پنهان 
بسیاری در ایجاد رانت و به تله انداختن مومنان 
به روش های بســیار زننده و باطل هســتند؟ از 
جناب آقــای رحیمی می خواهم پاســخ دهند 
که آیا اساســاً شــأن وزارت متبوع و اختیارات 
تعریف شــده در قانون اساســی و اساســنامه 
وزارت دادگستری به وزیر اجازه ورود به چنین 

موضوعات ابهام برانگیزی می دهد؟
پس از ســخنان وی امین حســین رحیمی 
وزیر دادگستری در جلسه صحن علنی امروز 1۷ 
مرداد مجلس شــورای اسلامی در جریان پاسخ 
به ســوال محمود احمدی بیغش گفت: سوالی 
که ســخنگو مطرح کردند سوال مبهمی بوده و 
برای مجلس نیز مشخص نیست در کدام پرونده 
دخالت شده است اما من منظور سوال کننده را 
می دانم، خواهش می کنم در صحبت های خود 

آن را مطرح کند.
وی ادامه داد: براســاس اصــل 1۶0 قانون 
اساســی وظیفه وزارت دادگستری ارتباط بین 
قوه قضائیه و مجلس است اما به درست یا غلط 
انتظارات از نماینــدگان بالا بوده و مردم انتظار 
دارند شــما نماینــدگان تمامی امــورات آن ها 
را پیگیری کنید. یکــی از کارهای مهم ما این 
است که اگر نمایندگان مجلس تقاضای ملاقاتی 
با مسئولین دستگاه قضایی داشته باشند آن را 

هماهنگ کنیم.
ایــن عضو کابینــه دولت ســیزدهم افزود: 
یکی از نماینــدگان تقاضا داشــت که یکی از 
تولیدکنندگان که ۵0 سال سابقه تولید و تعداد 
زیادی تقدیرنامه از روسای جمهور دریافت کرده 
به دلیل شــکایت از فرزند وی با رئیس مجتمع 
قضائی دیدار کنــد، در این موضوع خاص برای 

خود نماینده وقت دیدار گرفته شد هرچند که 
اگر فرد تولیدکننده نیز این تقاضا را انجام می داد 
آن را هماهنگ می کردیم. هر وکیل و قاضی که 
پرونده را ببیند متوجه می شــود که دخالتی در 

آن صورت نگرفته است.
رحیمی تصریح کرد: قبل از تشکیل مجلس 
یازدهم در مجلس دهم مسئولیت رابط پارلمانی 
قــوه قضائیه را برعهده داشــتم زمانی که وزیر 
شدم وظیفه من این است که روابط نمایندگان 
و دستگاه قضائی را توســعه دهم. مطابق اصل 
1۶0 وظیفه من این اســت و تفاهم نامه ای با 
مجلس امضا کرده ایم. نایب رئیس اول مجلس و 
معاون اول رئیس قوه قضائیه و وزیر دادگستری 
این تفاهم نامه را امضا کردند، کارگروه مرکزی 
و کارگروه های اســتانی تشــکیل می شود این 
کارگروه ها بیش از ۶0 جلسه تشکیل شدند شما 
نمایندگان بررســی کنید که قبل از این تفاهم 
نامه نمی شد رئیس دادگستری را ملاقات کنید 
اما در حال حاضر در هر استان یک معاون رئیس 
کل دادگستری این وظیفه را برعهده دارد و شما 

نمایندگان با وی می توانید در ارتباط باشید.
احمــدی بیغــش در ادامه پس از اســتماع 
توضیحات وزیر دادگستری افزود: آقای رحیمی 
چنان با قدرت و با موضع بالا صحبت کردند که 
عده ای زیاده خواه و کسانی که مطالبات شخصی 
دارند، قانع شدند، هر چند هیات رئیسه مجلس 
باید براساس ماده ۲۲ آیین نامه داخلی مجلس، 
از شــأن و جایگاه نمایندگان مجلس دفاع کند. 
بنده مخالفتی با گرفتن وقت از سوی وزیر برای 
فردی ندارم، بلکه می گویــم آقای رحیمی قوه 
قضائیه اعلام کرده شــرکت الوند و همان آقای 
مهاجر که شــما آن را امامزاده می دانید، معاون 
وزیر صمــت را ترور کرده اند و آقــای برادران 
چندین روز در ICU بســتری بوده است. جرم 
آقای برادران چیســت؟ من برایتان از روی متن 
جرم ایشان را قرائت می کنم تا نمایندگان متوجه 

شوند آقای وزیر از چه پرونده ای دفاع کرده است.
احمــدی بیغش در ادامه بــا بیان اینکه این 
نوشــته مربوط به دادگاه انقلاب اســت، گفت: 
دادگاه انقلاب علــت آن را اینگونه توضیح داده 
که آقای برادران قصد رفع انحصار و مجوز تولید 
به سایر شرکت ها و دستور وارد کردن تجهیزات 
صنعتی برای ســایر شــرکت ها را داشته است 
که ایــن موضوع از طرف آقــای محمد مهاجر 
قابل تحمل نبوده و علیرغم ارتباطات گســترده 
با مقامــات و افــراد در وزارت صمت موفق به 
جلوگیری نشده است. دستور جلب آقای محمد 
مهاجر نیز به اتهام پرداخت رشــوه و معاونت در 
شروع قتل عمد و جرح عمدی جهت جلوگیری 

از تبانی صادر شده است.
نماینده مردم شــازند در مجلــس یازدهم 
تصریح کرد: آقای رحیمی؛ مگر می شود به کسی 
بگویید ضامن شوید، اما متوجه نشوید چه کاری 
انجام داده اســت! اتهام او اتهام شرکت در قتل 
و رشوه بوده اســت، فلذا شما چرا مغلطه کرده 
و وانمود می کنید آدم خوبی هســتید، هر چند 
من برای شما احترام قائل بودم. مگر من و شما 
مطالبه مبارزه با فســاد نداریم؟ اما باید توضیح 
دهــم یک پیرمرد با پســرانش که صاحب یک 
شرکت هستند، همچنین در ملایر دو کارخانه 
دارند، برای آنکه تولیدات انحصاری و مواد اولیه 
داشته اند، با تبانی جلوی واردات را گرفته تا همه 
محتاج آنها باشــند البته این گفته من نیست، 
بلکه گفته قوه قضائیه است. بنابراین وقتی آقای 
برادران اجازه می دهد شرکت های دیگر نیز مواد 
اولیــه وارد کنند، اینها تصمیــم می گیرد آقای 

برادران را حذف فیزیکی کنند.
وی ادامــه داد: آقــای رئیس جمهور ســال 
گذشته به استان ما ســفر کردند و من از آقای 
رئیســی خواهش کــردم و گفتــم 30 درصد 
شهرستان شــازند مبتلا به ســرطان هستند، 
چراکه شازند آلوده ترین شــهر ایران به لحاظ 

زیســت محیطی است و علت غالب مرگ و میر 
در شــازند سرطان است. لذا من فقط گفتم این 
آقا که دو کارخانه در ملایر دارد، شــرکت خود 
را نیز در کنار کارخانه هایــش احداث کند، اما 
با رانتی که از ســمت آقــای جهانگیری معاون 
اول سابق داشتند، ۲0 هکتار از  یک پالایشگاه 
دولتــی را از آن خود کردند، بنابراین ۲0 هکتار 
به یک خانواده داده شــده است. آیا این ماجرا 
سابقه داشــته که یک خانواده بتواند این مقدار 
هکتار زمین را از داخل یک پالایشــگاه دولتی 

غصب کند؟
این نماینده مــردم در مجلس یازدهم ادامه 
داد: هر چند خیلی ها می گویند از دولت ســابق 
مجوز داشتند، اما سوال این است که چرا تا سال 
1399 هیچ کاری انجام ندادند و به گفته آقای 
بیژن زنگنه وزیر نفت ســابق؛ وزارت نفت مجوز 
داده است، اما ما فهمیدیم که خیانت شده است 
و این افراد جز پولشــویی کار دیگری نخواهند 
کرد، وگرنه 9 سال آنجا را رها نمی کردند و آنها 
می خواهند با احداث صنعتی جدید، مردم شازند 
را بدبخت تر از قبل کنند، لذا به عنوان نماینده 
مجلس در مقابل آنها ایستادم، بنابراین من نظر 
شــخصی نمی دهم و بهتر است شما خدا را در 
نظر بگیرید، شما نمی توانید به جای مردم شازند 
باشــید، آنها برای تامین پول شــیمی درمانی 
بیماران تحــت تکفل خود هزینه های بســیار 
می کنند و برای تهیه یک آمپول شیمی درمانی 

11 میلیون پول می دهند.
احمدی بیغــش تصریح کــرد: من مخالف 
صنعت نیســتم، بلکه شــازند تحمل آلایندگی 
بیشــتر را ندارد. هر چند شما می گویید مجوز 
داشته اند، اما من از شما می پرسم مگر متروپل 
آبادان مجوز نداشت؟ اگر داشت چرا پس از آن 
جنایت دســتگاه قضایی به دنبــال پیدا کردن 
مجرم بود، بنابراین این مجموعه در شــازند که 
مورد حمایت آقای وزیر اســت، از درون خالی 

اســت لذا تاکیــد می کنم بهتر اســت جنایت 
متروپل را دوباره تکرار نکنید.

عضــو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجــی مجلــس در ادامــه خطاب بــه وزیر 
دادگســتری گفت: مگر خدا وجــود ندارد که 
شــما اینگونه مظلوم نمایــی می کنید. مجلس 
جایی نیست که شــما بتوانید در آن امر و نهی 
کنیــد. من چه زمانی گفتــم قاضی حکم غلط 
داده اســت؟ بلکه می گویم شما به عنوان وزیر 
می دانستید که جرم این آقا شروع به قتل عمد 
اســت. آیا وزیر دادگستری وقتی می داند کسی 
شــروع به قتل کرده است، باید ضامن آن شود؟ 
شما اجازه ندادید فردی که شروع به قتل کرده 
و یک میلیارد و ۴00 میلیون تومان رشوه داده 
و در عیــن حال ضرب و جرح نیز کرده اســت، 
حتی یک ســاعت به بازداشتگاه برود. حال این 
را بگذاریــد کنار آن تخم مرغ دزدی که به جرم 

دزدیدن تخم مرغ به ته بازداشتگاه می رود.
احمدی بیغش با تاکید بر اینکه شازند نابود 
شــده اســت، افزود: اگر چه من این مورد را به 
آقای رئیسی نیز گفتم، اما متاسفانه ایشان گوش 
شنوا ندارد. 90 درصد مردم شهرستان شازند زیر 
خط فقری هســتند که خود دولت اعلام کرده 
است، بنابراین من مخالف صنعت نیستم، فقط 

می گویم شازند دیگر تحمل آلودگی ندارد.
پس از ســخنان نماینده شــازند و تعدادی 
از نماینــدگان از امین حســین رحیمی وزیر 
دادگســتری درخصوص علت دخالت در روند 
رســیدگی به پرونده های قضائــی که مغایرت 
بــا اصل 1۶0 قانون اساســی دارد، پس از عدم 
اقناع نماینده ســوال کننده از توضیحات وزیر 
دادگستری با ۸0 رأی موافق، 1۴0 رأی مخالف 
و 1۸ رأی ممتنع از مجموع ۲۵0 نماینده حاضر 
در صحن قانع نشده و بدین ترتیب وزیر مذکور از 
مجلس کارت زرد گرفت. قالیباف نیز درخصوص 
درخواست نماینده شازند برای برگزاری جلسه 
سه جانبه با حضور وی و وزیر دادگستری گفت: 
آقای بیغش این اختیار جنابعالی برای قانع شدن 
یا نشدن از توضیحات وزیر است، البته من آماده 

هستم که جلسه را برگزار کنم.

رحیمی:

وزارت دادگستری در پرونده ها دخالتی ندارد

فاطمه محمدبیگی عضو فراکسیون زنان مجلس شورای 
اســلامی، در گفت وگویی درباره اینکه گفته می شود لایحه 
عفاف و حجــاب ذیل اصل ۸۵ قرار می گیــرد، گفت: خیر، 
لایحه عفــاف و حجاب هنــوز ذیل اصل ۸۵ قــرار نگرفته 
بلکه جلســه ای در فراکسیون انقلاب اسلامی برگزار شد که 
بیش از ۷0 درصد اعضای فراکســیون بر این نظر بودند که 
کمیسیون مشــترک در مورد لایحه مذکور تشکیل شود و 
یا ذیل اصل ۸۵ قانون اساســی مورد بررسی قرار گیرد، البته 
صحن باید در رابطه با ایــن موضوع تصمیم گیری کند. وی 
افزود: لایحه عفاف و حجــاب ۷0 ماده طولانی دارد و قطعاً 
بررســی مواد آن زمان بر است. همچنین با توجه به در پیش 
بودن بحث برنامه هفتم توسعه و برنامه های اقتصادی دیگری 
که بر روی میــز صحن علنی قرار دارد، تصمیم گیری درباره 
اینکه لایحه مذکور در کمیسیون مشترک و یا ذیل اصل ۸۵ 
قانون اساسی تشکیل شود، می تواند تصمیم خوبی باشد و اگر 
کمیسیون مشترک در این زمینه تشکیل شود حتماً به مردم 
اطلاع رسانی می شود. محمد بیگی با اشاره به جزئیات لایحه 
عفاف و حجاب تصریح کرد: لایحه عفاف و حجاب اشکالات 
فراوانی دارد. البته کمیســیون قضایی برای این لایحه بسیار 
زحمت کشیده و اقدامات مناسبی صورت گرفته اما برخی از 
اصلاحاتی که مدنظر کمیســیون قضائی بوده و به دنبال آن 

بودند در نهایت اعمال نشده، نظر ما نمایندگان هنوز اعمال 
نشده و از طرفی کارشناســان بر این باور هستند که لایحه 
عفاف و حجاب در بسیاری از موارد با قانون حمایت از آمرین 
به معروف و برخی از سیاست های کلی مغایرت دارد که این 
مغایرت ها حتماً باید اصلاح شوند. این نماینده مجلس اظهار 
کرد: علاوه بر ایــن در لایحه عفاف و حجاب بخش مردم به 
خوبی در نظر گرفته نشــده، فرآیندهای آموزشی برای قشر 
کودک و نوجــوان به خوبی دیده نشــده، در هر صورت در 
مســئله عفاف و حجاب فرآیند های آموزشی و تربیتی بسیار 
اهمیت دارد. همچنیــن در مواردی از این قانون ابهام وجود 
دارد. حمایــت از تولیدات صنایع و ملزومات عفاف و حجاب 
بهتر از این می توانست لحاظ شود و ردیف بودجه و اعتبارات 
ویــژه برای ترویج فرهنگ عفاف و حجاب به صورت واضح و 
بدون ابهام در نظر گرفته نشــده اســت. محمد بیگی ضمن 
ارزیابی سخت گیری ها در لایحه عفاف و حجاب خاطرنشان 
کرد: به نظر می رسد در لایحه عفاف و حجاب برخوردها باید 
منطقی تر شوند البته در برخی موارد سخت گیری بیشتر لازم 
است. برای نمونه طبق ماده ۶۴ لایحه مذکور اگر برای کسی 
قضیه ای شــبیه شــهید الداغی پیش بیاید، آن فرد محکوم 
می شــود در حقیقت این ماده به نحوی نوشته شده که آمر 
به معروفی که در وضعیت شــبیه شــهید الداغی قرار بگیرد 
محکوم می شود. وی یادآور شد: لذا اینکه حمایت از آمرین به 
معروف نیست و یا بالعکس در مورد اعمال مجازات برای زیر 
1۸ سال مواردی که در نظر گرفته شده باید بررسی شود که 
قابلیت اجرای قانون را دارد یا خیر. در مجموع قابلیت اجرای 
قانون بســیار اهمیت دارد. اینکه برای بازیابی هویت دینی و 
ملی جوانان و نوجوانان تا چه اندازه تلاش می کنیم بســیار 
اهمیت دارد بنابراین باید منطقی برخورد کرد. به عبارت دیگر 
هم در مورد برخورد با مخالفین سخت گیری باید بیشتر شود 
و هم برای قشر جوان و نوجوان فرآیندهای تربیتی و ایجابی 

بیشتری در نظر گرفته شود.

هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان درباره آغاز 
مرحلــه پیش ثبت نام انتخابــات دوازدهمین دوره مجلس 
شورای اســلامی اظهار داشــت: روز دوشنبه مرحله پیش 
ثبت نام آغاز شــد و خوشبختانه شاهد استقبال خوب مردم 
و متقاضیــان بودیم. وی تعــداد پیش ثبت نامی ها را که در 
روز نخســت طبق اعلام وزارت کشــور ۷ هزار و ۷00 نفر 
بود، شــایان توجه و قابل تقدیر ارزیابی کرد و گفت: اگرچه 
مرحله پیش ثبت نام طبــق قانون جدید انتخابات مجلس، 
برای نخستین بار انجام می شود، اما تعداد ثبت نام هایی که 
در دوره های گذشته در چند روز انجام می گرفت، امسال به 
صورت الکترونیکی در یک روز به عنوان پیش ثبت نام انجام 
گرفت. البته مجدد یادآور می شــوم که این ثبت نام، نهایی 

نیست و پیش ثبت نام است.
سخنگوی شــورای نگهبان در ادامه از استقبال مردم و 
داوطلبان در روز نخست پیش ثبت نام قدردانی کرد و گفت: 
همان گونه که قبلا هم عرض کرده ایم شــورای نگهبان از 
حضور همه ســلایق در چارچوب قانون استقبال می کند و 
امیدواریم که از گروه ها و ســلایق سیاسی مختلف در بین 

متقاضیان باشند.
طحان نظیف ســپس به ســوال مجری ایــن برنامه در 
خصوص اینکه آیا شورای نگهبان در این مرحله از انتخابات 
ورود خواهد داشــت؟ عنوان کرد: ما بر فرآیند اجرای پیش 
ثبت نام همچون سایر فرآیندها نظارت خواهیم کرد، اما در 
این مرحله وارد بحث »بررســی صلاحیت« نخواهیم شد. 
شورای نگهبان پس از انجام ثبت نام های نهایی که از تاریخ 
۲۷ مهر لغایت 3 آبان خواهد بود، به بررســی صلاحیت ها 
خواهد پرداخــت که این کار ابتــدا در هیات های اجرایی، 
نظارت استانی و سپس در شورای نگهبان به عنوان مرجع 

بررسی نهایی انجام خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: در مرحله پیش ثبت نام صرفاً مدارک 
شــکلی و عینی توسط مراجع ذیربط همچون وزارت علوم، 

حوزه های علمیه، سازمان ثبت احوال، وزارت امور خارجه و 
قوه قضائیه مورد بررسی قرار می گیرد که این مدارک مربوط 
به هویت، تحصیل، پیشــینه کیفری و... است. آن مدارک 
مورد صحت سنجی قرار می گیرد. پیش ثبت نام را یک اعلام 

آمادگی می دانیم و مبنای ما ثبت نام نهایی است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگر مجری 
این برنامه درخصوص اینکه منظور از »گواهی معتبر و مورد 
تایید بالاترین مقام نهاد یا موسسات مربوط مبنی بر داشتن 
حداقل ۵ سال سابقه فعالیت اجرایی یا آموزشی یا پژوهشی 
یــا قضایی در یک یا همه آن ها در بخش دولتی، عمومی یا 
غیرعمومی در هنگام ثبت نام« که در ماده ۵۷ قانون اصلاح 
موادی از قانون انتخابات مجلس آمده است، گفت: آنچه در 
قانون به کار رفته عام اســت و خیلی از حالت ها را شــامل 
می شود. ما هنوز در شورای نگهبان درباره این موضوع بحث 
و گفت وگویی نداشــتیم و به موقع آن را مورد بررسی قرار 

خواهیم داد.
وی افزود: حدود دو ســه روز پیش جلسه ای در مجلس 
برگزار شــد که یکی از نمایندگان گفت ابتدا پیشنهاد داده 
شد تا »سابقه مدیریتی« قید شــود، اما در نهایت تصمیم 
گرفته شود عنوان »سابقه فعالیت« قید شود. به نظر می رسد 

واژه فعالیت عام است.

عضو فراکسیون زنان مجلس:

لایحه عفاف و حجاب هنوز ذیل اصل ۸۵ قرار نگرفته است
توضیحات مهم شورای نگهبان:

 پیش ثبت نام را به عنوان اعلام آمادگی می دانیم

رئیس جمهوری در مراسم روز خبرنگار:

آزادی های مشروع در کشور تضمین شده است
سیدابراهیم رئیســی در اختتامیه بیست و یکمین جشنواره ملی رسانه های 
ایران با بیان این که »نکته مهمی که همه بزرگان در علم رجال برابر خبر ترتیب 
اثر می دهند این اســت که فرد و شــخصی مورد اطمینان باشــد«، اظهار کرد: 
روایتگران و تصویرسازان از وقایع و رخدادها وظیفه مهمی بر دوش دارند. من از 
همه خبرنگاران به خاطر زحمات شان و تلاشی که برای مقابله با جریان خبری و 
رسانه ای دشمن که حق را باطل و باطل را حق جلوه می دهد، تشکر می کنم. پل 
ارتباطی بین مردم و مســئولان شما خبرنگاران هستید که در جهت تنویر افکار 

عمومی هم تلاش می کنید.
وی با بیان اینکه »جریان ســازی دشمن در جنگ رسانه ای و جنگ شناختی 
است«، اظهار کرد: جنگ شناختی دفاع شناختی می خواهد. باید دفاع شناختی 
باشــد و صحنه درســت مورد مطالعه قرار گیرد. دشمن به تعبیر رهبری امید و 
ایمان مردم را هدف قرار داده اســت. خبرسازی ها و تحلیل های دشمن همگی 

ناظر به این است که امید را دل مردم تبدیل به یأس کند.
رئیس دولت ســیزدهم با تاکیــد بر این که »اصحاب رســانه باید در جامعه 
امیدآفرینی کنند«، اظهار کرد: تقویت ایمان و امید و تنویر افکار عمومی و تبیین 
برای مردم، امیدآفرین است. این امر می تواند مشکلات مردم را رفع و گره ها را باز 
کند. البته این سخن گفتن باید با اقدام عملی همراه باشد. در این جهت ماموریت 
ما و شما مشترک است که ایمان و امید را در جامعه تقویت کنیم، به ویژه در نسل 
جوان. این امر باید همراه با راهکارهای فرهنگی باشد و در اتاق های اندیشه ورزی 

برای آن برنامه ریزی شود و در جهت آسیب شناسی و آسیب زدایی حرکت کرد.
رئیسی یادآور شد: با قلم و بیان کمک کنیم که کسانی که در میدان هستند 
بتوانند در حل مشکلات موفق شوند. نگوییم چون فلانی از حزب و دسته ماست 
موفقیتش مهم اســت و کسی که از رفیق و همکلاس ما نیست موفقیتش مهم 
نیســت، به ملت و منافع ملی باید فکر کرد و این باید نقطه مشترک همه با هر 
اندیشه و از هر جناحی باشد. وی تصریح کرد: از افتخارهای نظام اسلامی آزادی 
قلــم و بیان اســت. آزادی بیان و قلم را تضمین کرده ایــم و این به برکت خون 
شهداست. آزادی های مشروع در کشور تضمین شده است. رئیس جمهور با بیان 
این کــه »در ایران حقوق افراد محفوظ اســت و با حفظ همه این حقوق باید به 
آزادی افتخار کرد«، اظهار کرد: باید به آزادی مطبوعات افتخار کنیم. در مقاطعی 
از انقلاب اسلامی کسانی فریادهایی زدند که بیشتر از هرکس از این آزادی بهره 

برده اند. ما تضمین این آزادی را از جمله وظایف خود می دانیم.
وی افزود: ما در دولت و همه کسانی که قلم به دست دارند باید در دل مردم 
ایجــاد امید کنیم و بدانیم با ایــن کار در جهت منفعت ملی و راهبرد جمهوری 
اسلامی حرکت کرده است. ما در دولت از دیدگاه ها، سخنان و انتقادات استقبال 

می کنیم.
رئیس دولت ســیزدهم ادامه داد: من از هیچکســی، هیچ خبرنگاری و هیچ 
کسی تاکنون شــکایت نکرده ام. معتقدم نقد رسانه نعمت است ما باید رسانه ها 
را نعمت بدانیم نه تهدید و اینها کمک به کشــور هستند و باید با همین دید به 

آن ها نگاه شود.
رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با تاکید بر این که »ما میز مذاکره را ترک 
نکرده ایم و در آن دست برتر داریم«، گفت: مسئله برجام را و معاهدات و قراردادها 
و میز گفت وگو را هیچوقت ترک نکردیم. سخن متقن داریم و عزتمندانه کار را 
دنبال کردیم. ســخن اصلی ما در این باب خنثی سازی تحریم هاست؛ ما با همه 
وجود به دنبال آن هســتیم. ولی به هیچ عنوان به این ها اعتماد نکرده و اعتماد 
نخواهیم داشت، این ها میثاق شکن هستند و بارها پیمان شکنی کرده اند.  بارها در 

همین دوره دوساله دولت ما پیمان شکنی کرده اند.

مخبر: دولت همچنان پیگیر حقابه هیرمند 
براساس معاهدات بین المللی است

در جلسه ای به ریاست معاون اول رئیس جمهور راهکارهای تامین آب شرب 
مورد نیاز برای مناطقی از اســتان سیســتان و بلوچســتان که تحت تاثیر عدم 
پرداخت حقابه هیرمند قرار گرفته اند، بررسی و تصمیمات لازم برای تسریع در 
راه اندازی سیستم جدید تامین آب مصرفی روزانه برای رفع دغدغه های مردم این 
مناطق اتخاذ شد. محمد مخبر در این جلسه با تاکید بر لزوم سرعت بخشیدن به 
روند تخصیص اعتبارات مصوب طرح های تامین آب استان سیستان و بلوچستان، 
گفت: لازم اســت در کنار پیگیری های مجدانه دســتگاه دیپلماسی کشور برای 
تامین حقابه هیرمند، منابع مالی مورد نیاز اجرای طرح های آبرسانی استان نیز در 
اسرع وقت تخصیص پیدا کند تا از وضعیت اضطراری به شرایط اطمینان بخش 

در تامین آب شرب مورد نیاز مردم برسیم.
 وی افزود: به لحاظ راهبردی تامین آب شــرب مردم در این نواحی از کشور 
نباید وابسته به تصمیمات کشورهای همسایه باشد و دولت تلاش می کند ضمن 
ایجاد آسودگی خاطر برای مردم در خصوص تامین آب مصرفی، حقابه های لازم 
بر اســاس معاهدات بین المللی را نیز با جدیت پیگیری کند. معاون اول رئیس 
جمهور در این خصوص وزارت امور خارجه و ســفیر ایران در افغانستان را مکلف 
کرد تا با انجام مذاکرات و پیگیری های حقوقی در مســیر استیفای حقوق مردم 
ایران در آن مناطق تمام تلاش خود را بکار گیرند، چرا که حتی درصورت تامین 
آب شــرب برای مردم، مصرف آب برای کشاورزی و صنعت همچنان وابسته به 

تامین حقابه هیرمند است.
مخبر ضمن قدردانی از اجرای فوری کلان پروژه اضطراری تامین آب شــرب 
برای مناطقی از سیســتان و بلوچســتان که تحت تاثیر عــدم پرداخت حقابه 
هیرمند قرار گرفته اند، بر تسریع و پیگیری مجدانه همه دستگاه های درگیر برای 

بهره برداری طبق برنامه زمانبندی تاکید کرد.

ستاد امنیت انتخابات تشکیل شد
معاون امنیتی انتظامی وزیر کشــور با بیان این که »ســتاد امنیت انتخابات 
تشکیل شده است«، گفت: برای برگزاری انتخابات هیچ مشکل امنیتی نخواهیم 
داشــت. سید مجید میراحمدی با بیان این که »با حکم وزیر کشور، ستاد امنیت 
انتخابات تشکیل شده اســت«، گفت: این ستاد تاکنون سه جلسه برگزار کرده 
است جلسه بعدی در چند روز آینده تشکیل می شود. وی ادامه داد: ما اطمینان 
می دهیم که انتخابات در یک امنیت کامل برگزار شــود و با هیچ مشکل امنیتی 

مواجه نخواهیم بود.

پیام محمدجواد ظریف به خبرنگاران
محمد جواد ظریف در متنی کوتاه در کانال تلگرامی گروهی از خبرنگاران، روز 

خبرنگار را تبریک گفت.
محمد جواد ظریف وزیر امورخارجه پیشــین کشــورمان در متن خود برای 
پاسداشت مقام خبرنگار آورده است: سلام بر دوستان عزیز. روز خبرنگار را تبریک 

عرض می کنم. 
شهادت ۸ دیپلمات و یک خبرنگار در 1۷ مرداد 13۷۷ نماد پیوستگی رسانه 
و دیپلماسی و نفرت طلبان از هر دو گروه و خشونت آنها نسبت به خبرنگاران و 

دیپلمات هاست. یاد شهید صارمی و شهدای دیپلمات گرامی باد.

خبرنگار به تبریک و کادو نیاز ندارد همین 
که مرغ عزا و عروسی نباشد دعاگویتان خواهند بود

حسین انتظامی معاون اسبق وزارت ارشاد در توئیتی نوشت:
 خبرنگار برای روزش به تبریک و کادو و تعارفات کلیشه ای نیاز ندارد. همین 
که قانون انتشــار و دسترســی آزاد به اطلاعات اجرا شود و همین که مرغ عزا و 

عروسی نباشد تا کاسه-کوزه ها بر سر او آوار شود دعاگویتان خواهد بود.

دولت

انتخابات

سوشیال

چمران: هر روز پیامک های زیادی به من زده می شود 
که در مترو بی حجابی است

مهدی چمران، رئیس شــورای اسلامی شهر تهران در پاسخ به سوالی درباره 
نیروهای حجاب بان در شهرداری تهران گفت: هر روز پیامک های زیاد به خود من 
زده می شــود که در مترو بی حجابی است، اما آیا مترو مگر با خیابان فرق دارد؟! 

خیابان را درست کنید، مترو هم درست می شود.
در این زمینه به شهرداری هم فشار می آورند، احتمالا تحت تاثیر این فشارها 

نیز شهرداری از نیروهای حجاب بان استفاده می کند. 

حجاب


